
 

 
 
ACTA DE SESSIÓ DE 
Ple 
Data i Hora  25 de novembre de 2014 20:00 
Lloc  Sala Ple 
Caràcter Ordinària 
Núm.  PLE2014/11 
  

PRESIDENT    l·lm.          IGNASI GIMÉNEZ RENOM 

 ASSISTENTS                
                                      GONZÁLEZ NAVAS PEPE 
                                      MASSAGUÉ CASALS GLÒRIA 
                                      LOMAS CORTES OSCAR 
                                      PUIG MAYOR M. ANTONIA 
                                      CANALIS ALSINA ALEIX 
                                      MARTÍNEZ ROMERO PEPA 
                                      CREUS OLIVERAS JOAN 
                                      MARMOL MARTINEZ ANA MARIA 
                                      PEREZ MOREJON DANIEL 
                                      RODRIGUEZ CASTILLO SORAYA 
                                      LEIVA REYES JOSE 
                                      FERNANDEZ BARRAGAN RAMON 
                                      CARRERAS PECANINS JOSEP 
                                      SAMPERE VALERO AGUSTI 
                                      BACARDIT BOTIFOLL LLUIS 
                                      GARCIA FANDINO BEATRIU 
                                      SERRA ARDERIUS  MARC 
                                      SAGRERA RIUS DANIEL 
                                      CARPIO LOPEZ ANTONIO MANUEL 
                                      MARTOS MARTINEZ VICTOR  
     SECRETARI                  BOADELLA VERGÉS JULI               
     INTERVENTOR              FERNANDEZ VILLAVERDE JOSÉ MANUEL  
 
 

 
Vist que els reunits són el total de membres que legalment constitueixen l’Ajuntament 
Ple, el Sr. President declara obert l'acte i s'entra a l'examen dels assumptes inclosos 
en l'ordre del dia. 
 
ORDRE DEL DIA 
 1.- Actes pendents d'aprovar 
PLE2014/10 Ordinària 28/10/2014 
 2.- Resolucions a donar compte 
 3.- Informe sobre compliment dels terminis de la llei de lluita contra la morositat. 
 4.- Modificació contracte gestió dels serveis de recollida de residus municipals,       
      deixalleria i neteja viària. 
 5.- Modificació ordenança de subvencions per al foment de la borsa de mediació 
pel lloguer d'habitatges. 
 6.- Sol·licitud d'ampliació del termini de reintegrament del saldo deutor de 
liquidacions definitives del PTE 2008 i 2009. 



 7.- Proposta per a  rectificar error material en l’establiment de la parcel·la mínima 
en la   subzona 3b1 Bruguera. 
 8.- Moció del grup socialista  en defensa de polítiques de lluita contra la violència 
de gènere 
 9.- Moció dels grups socialista i de convergència i unió, en defensa i suport als 
clubs  esportius de base. 
10.- Moció del grup de  convergència i unió rebutjant la impugnació i suspensió de 
la  normativa sobre pobresa energètica. 
11.- Moció de l’Altraveu per demanar la retirada del projecte de connexió de Satina 
a la  xarxa de clavegueram i mesures per evitar abocaments 
12.- Assumptes Sobrevinguts 
13.- Precs i Preguntes 
 
1.- Actes pendents d'aprovar 
1.-  Els regidors es donen per assabentats del contingut de l’acta de la sessió 
ordinària  de 28 d’octubre de 2014  
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

 Vots a favor:      DINOU       (19) dels regidors del PSC, CiU i PP 
 Vots en contra:   DOS          ( 2)  dels regidors de l’Altraveu         
 Abstencions:      CAP 

 
2.- RESOLUCIONS A DONAR COMPTE 
Es dona compte al Ple dels Decrets l’Alcaldia núm. 1145 de 24 d’octubre al 1284 de 
21 de novembre de  2014.  
Es dona compte també dels acords de la Junta de Govern Local adoptats en 
sessions del 28 d’octubre, 4, 11 i 18 de novembre de 2014. 
La Corporació es donà per assabentada  
 
3.- INFORME DEL 3R TRIMESTRE DE 2014 SOBRE EL COMPLIMENT DE 
TERMINIS DE LA LLEI DE LLUITA CONTRA LA MOROSITAT.  
ATÈS l’article 4.3 de la Llei 15/2010, de 5 de juliol, de modificació de la Llei 3/2004, 
de 29 de desembre, per a que s’estableixen mesures de lluita contra la morositat 
en les operacions comercials, que estableix que els tresorers o, en el seu defecte, 
interventors de les Corporacions locals elaboraran trimestralment un informe sobre 
el compliment dels terminis establerts en la llei pel pagament de les obligacions de 
cada Entitat local. 
ATÈS l’article 5.4 de la referida Llei 15/2010, de 5 de juliol, que estableix que la 
Intervenció o òrgan que tingui atribuïda la funció de comptabilitat incorporarà a 
l’informe anterior, una relació de les factures o documents justificatius respecte 
dels quals hagin transcorregut més de tres mesos des de l’anotació al Registre de 
factures i no s’hagin tramitat els corresponents expedients de reconeixement de 
l’obligació o s’hagi justificat per l’òrgan gestor l’absència de la tramitació dels 
mateixos. 
VISTOS els informes de la tresorera i l’interventor relatius al compliment dels 
terminis previstos per al pagament de les obligacions segons l’article 4 de la Llei 
15/2010, de 5 de juliol, referits al tercer trimestre de 2014. 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA 
PRIMER.- Donar-se per assabentat de l’informe elaborat per la tresorera sobre el 
compliment dels terminis de pagament de les obligacions de l’Ajuntament de 
Castellar del Vallès corresponent al tercer trimestre de 2014, d’acord amb el que 
disposa l’article 4.3 de la Llei 15/2010, de 5 de juliol, així com de la incorporació al 
mateix de la relació de factures o documents justificatius presentats pels 
contractistes, elaborada per la Intervenció, respecte dels quals hagi transcorregut 
més de tres mesos des de l’anotació a l’esmentat registre, i no s’hagin tramitat els 



corresponents expedients de reconeixement de l’obligació, a 30 de setembre de 
2014. 
SEGON.- Remetre al Ministeri d’Hisenda i Administracions Púbiques i al 
Departament d’Economia i Coneixement de la Generalitat de Catalunya, d’acord 
amb el previst en l’article 4.4 de la Llei 15/2010, de 5 de juliol de 2010, l’informe 
elaborat per la tresorera. 
 
INTERVENCIONS 
Presenta la proposta el Sr. Oscar Lomas,  PSC, diu que es porta com  es habitual 
desprès de cada trimestre l’informe de morositat que s’envia periòdicament al 
ministeri d’hisenda, en aquest cas els període mitja de pagament durant aquest 
tercer trimestre ha estat de 36 dies, així doncs es dona compta una xifra en la línia 
dels darrers trimestres. 
Per CiU el Sr. Agustí Sampere intervé tot dient que aquest és un indicador que 
durant tot el mandat el nostre grup municipals s’ha mirat amb molta cura cada tres 
mesos, i encara que no sempre fent intervenció, si que  quan veiem quelcom fora 
de lloc ens agrada comentar-ho per tal de que consti.  
Ja varem remarcar que ens preocupava el repunt de les factures pendents de 
pagament al final del trimestre que es trobaven fora del període legal i que en 
aquell darrer trimestre, del 2013, no arribaven al 300.000 €, i al tancament del 
primer del 2014, quasi arribaven a 650.000 €, i remarcàvem que desitjàvem que 
sols fós un fet puntual  i que es prenguessin molt seriosament l’objectiu de que fora 
del període de pagament no hi pot haver cap factura. Ara amb aquesta presentació 
i fent la comparativa amb els altres trimestres observem que cada cop es major el 
percentatge i l’import de les factures que es paguen fora de termini. Mentre que en 
el segon trimestre es van pagar  un 30 per cent de les factures dins del període 
legal i per un valor de 683.000 €, i un 70% fora del període legal de pagament i per 
un import de 1.585.000 €, fet que de per si ja es preocupant, si tenim en compte 
que la Administració ha de ser la primera en donar exemple en el compliment dels 
períodes legals, ens trobem que en aquest darrer trimestre, s’han pagat només un 
16 per cent dins del termini legal i per un import de 353.000 € i , que ara el 84% i 
per un import d’1.854.000 5 s’han pagat fora del termini legalment establert. 
Ens alegrem que totes aquestes factures estiguin pagades, però creiem que cal ser 
més curos i pagar dins dels terminis legals que s’han establert. 
En torn de replica el Sr. Oscar Lomas,  PSC diu que s’han de comparar trimestres 
amb trimestres perquè la ponderació no és la mateixa, per tant independent dels 
imports  globals que depèn del volum de despesa que hi ha en cada trimestre, el 
que és important és el període mitja de pagament , i en aquest cas està en 36 dies. 
El Sr. Agustí Sampere,  CiU torna a intervenir per dir que respecte al 2013 es clar 
que s’ha millorar i mai en dit que no,  per encenem la llum d’alarma perquè aquest 
últim trimestre respecte l’anterior hi ha un desfasament de 300.000 € d’una partida 
cap una altra, en el sentit que van ser capaços de pagar 600.000 € dins del termini 
i ara  no hem estat capaços de pagar-ne 300.000 €, per tant fora de termini ens ha 
passat  ens ha passat d’1.500.000 € a 1.800.000 €. 
La Corporació es donà per assabentada  
 
4.- MODIFICACIÓ DEL CONTRACTE DE GESTIÓ DEL SERVEI DE RECOLLIDA 
DE RESIDUS I NETEJA VIÀRIA 
ATÈS el contracte de gestió del servei públic de recollida i transport dels residus 
municipals, de la gestió de la deixalleria municipal, de la neteja viària del municipi 
de Castellar del Vallès, la gestió de la recollida i transport de les fraccions de paper, 
cartró, envasos i vidre de Sant Llorenç Savall i la recollida i transport dels residus 
de la deixalleria de Sant Llorenç Savall, adjudicat a Fomento de Construcciones y 
Contratas, SA per acord del Ple de l’ajuntament de 29 d’abril de 2014 
ATÈS que la prestació dels serveis del referit contracte es va iniciar l’1 de juliol de 
2014 



ATÈS que l’annex 26 del plec de clàusules tècniques del contracte contempla una 
relació de béns procedents de l’anterior concessió que s’adscriuen al servei de la 
nova concessió però que en el moment de finalitzar el contracte anterior no estan 
totalment amortitzats i, en conseqüència, el nou contractista ha de fer-se càrrec de 
les quotes pendents d’amortització. 
ATÈS que aquestes quotes pendents d’amortització, quantificades en 420.737,08 
EUR, IVA exclòs, estaven calculades a data 9 de desembre de 2013 
ATÈS que l’adjudicació i inici del contracte es va demorar en relació a les previsions 
dels plecs de clàusules reguladors del mateix, a causa de la presentació d’un recurs 
especial en matèria de contractació, de forma que el càlcul de les quotes pendents 
d’amortització en la data efectiva de finalització del contracte anterior, 30 de juny 
de 2014, és de 348.016,11 EUR, IVA exclòs. 
ATÈS que l’oferta econòmica presentada per l’adjudicatària (pàgina 16 del 
document 5, estudi econòmic, del sobre 3) contempla com a cost imputable al preu 
del contracte per aquest concepte el mateix import que es recull al plec de 
clàusules tècniques, és a dir, 420.737,08 EUR, IVA exclòs. 
ATÈS que, en conseqüència, un cop fixat l’import definitiu de les amortitzacions 
pendents dels béns de l’anterior concessió que s’adscriuen al servei, és procedent 
ajustar el preu del contracte minorant-lo per la diferència entre l’import que recull 
l’oferta econòmica presentada per l’adjudicatària (420.737,08 EUR) i l’import real 
(348.016,11 EUR), essent aquesta diferència de 72.720,97 EUR, IVA exclòs, és a 
dir, 7.272,10 EUR anuals, IVA exclòs. 
ATÈS que s’ha donat audiència al contractista. 
VIST l’informe de l’interventor. 
ATÈS que la competència per a l’aprovació de l’expedient correspon al Ple de 
l’ajuntament, d’acord amb l’article 52.2.n) del text refós de la Llei municipal i de 
règim local de Catalunya, aprovat per Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril. 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA 
PRIMER.- Modificar el preu del contracte de gestió del servei públic de recollida i 
transport dels residus municipals, de la gestió de la deixalleria municipal, de la 
neteja viària del municipi de Castellar del Vallès, la gestió de la recollida i transport 
de les fraccions de paper, cartró, envasos i vidre de Sant Llorenç Savall i la recollida 
i transport dels residus de la deixalleria de Sant Llorenç Savall, adjudicat a Fomento 
de Construcciones y Contratas, SA per acord del Ple de l’ajuntament de 29 d’abril 
de 2014, ateses les consideracions que es recullen a la part expositiva d’aquest 
acord, que passarà a ser d’1.807.762,11 EUR anuals, IVA exclòs (1.988.538,32 EUR 
anuals, IVA inclòs), essent la part corresponent al servei a prestar a l’Ajuntament 
de Castellar del Vallès d’1.778.051,60 EUR anuals, IVA exclòs (1.955.856,76 EUR 
anuals, IVA inclòs). 
SEGON.- Autoritzar i disposar la despesa a càrrec de les partides i exercicis 
següents del pressupost municipal: 
 

 
 

Exercici 

Partida 
A2-162-227.00 

EUR 

Partida 
A3-162-227.00 

EUR 
   
2014 497.382,14 480.546,24 
2015 994.764,28 961.092,48 
2016 994.764,28 961.092,48 
2017 994.764,28 961.092,48 
2018 994.764,28 961.092,48 
2019 994.764,28 961.092,48 
2020 994.764,28 961.092,48 
2021 994.764,28 961.092,48 
2022 994.764,28 961.092,48 
2023 994.764,28 961.092,48 



2024 497.382,14 480.546,24 
 
TERCER.- Delegar en la Junta de Govern Local les facultats de l’òrgan de 
contractació relatives a aquest contracte. 
QUART.- Notificar aquest acord a l’adjudicatària i a Intervenció. 
 
INTERVENCIONS 
El Sr. Oscar Lomas,  PSC presenta la proposta: 
Al finalitzar el contracte anterior (9/12/2013), determinades inversions amb vida 
útil superior al termini del contracte no estaven amortitzades en la seva totalitat. 
Per tant, corresponia al nou concessionari incorporar-ho en la nova contracta 
amortitzant-los en el termini corresponent. 
Com tots sabem, el període d’adjudicació d’aquesta licitació va ser més llarg de 
l’habitual, iniciant-se finalment la prestació del servei el 01/7 passat. 
Això significa que el pendent d’amortitzar s’ha recalcular per aquesta diferencia de 
set mesos, és a dir, en 72.790,27 €. Aquest import per tant, s’ha de redistribuir 
entre tota la vida útil dels béns, el que acaba significant un estalvi anual 9.331,27 
+ IVA (10.264,40€), import que es correspon amb la reducció del contracte. 
Per l’Altraveu el Sr. Daniel Sagrera intervé per dir que tot i que aquest canvis ens 
semblen lògics tenint en compte les demores que hi ha hagut en la posada en 
marxa del servei, no podem votar-hi a favor perquè aquest model no és el nostre i 
els canvis mantenen igualment la durabilitat de 10 anys d’un model de recollida 
d’escombraries que considerem anacrònic i insostenible, per tant hi votarem en 
contra. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 
           Vots a favor:      DINOU  (19) dels regidors del PSC, CiU i PP  
           Vots en contra:  DOS      ( 2)  dels regidors de l’Altraveu 
           Abstencions:      CAP 
  
5.- MODIFICACIÓ ORDENANÇA DE SUBVENCIONS PER AL FOMENT DE LA 
BORSA DE MEDIACIÓ PEL LLOGUER D’HABITATGES  
ATESA l’ordenança reguladora de les bases per a la concessió de subvencions per al 
foment de la borsa de mediació per al lloguer social d’habitatges, aprovades per 
acord del Ple de l’ajuntament de 22 de desembre de 2011, i modificades per acords 
del mateix òrgan de 18 de novembre de 2012 i de 29 d’octubre de 2013. 
ATÈS que amb motiu de l’aprovació del pressupost de l’ajuntament per a 2015 s’ha 
plantejat ampliar l’objecte d’aquesta subvenció als habitatges cedits en règim de 
masoveria urbana. 
ATÈS que l’article 42.3 de la Llei 8/2007, de 28 de desembre, del dret a l’habitatge 
contempla que s’han d’impulsar polítiques de foment de la rehabilitació dels 
habitatges que estiguin en mal estat per a ésser llogats, mitjançant, entre d’altres 
mecanismes, el suport públic a contractes de masoveria urbana. 
VIST l’informe del director de Serveis Econòmics. 
ATÈS que la competència per a l’aprovació de l’expedient correspon al Ple de 
l’ajuntament, d’acord amb l’article 52.2.d) del text refós de la Llei municipal i de 
règim local de Catalunya, aprovat per Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril. 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA 
PRIMER.- Aprovar inicialment la modificació dels apartats de l’ordenança 
reguladora de les bases per a la concessió de subvencions per al foment de la borsa 
de mediació per al lloguer social d’habitatges que es relacionen a continuació: 
Denominació de l’ordenança 
Es modifica la denominació de l’ordenança, que passa a tenir la redacció següent: 
“ORDENANÇA REGULADORA DE LES BASES PER A LA CONCESSIÓ DE 
SUBVENCIONS PER AL FOMENT DE LA BORSA DE MEDIACIÓ PER AL LLOGUER 
SOCIAL D’HABITATGES I DELS CONTRACTES DE MASOVERIA URBANA” 



Apartat 1. Objecte i normativa aplicable 
Es modifica l’apartat 1.1, que passa a tenir la redacció següent: 
“L’objecte d’aquestes bases és la concessió per part de l’Ajuntament de Castellar 
del Vallès de subvencions sobre l’import de la quota íntegra de l’impost sobre béns 
immobles a favor dels subjectes passius que posin els habitatges de que siguin 
titulars a disposició de la borsa de mediació per al lloguer social gestionada per 
l’Oficina Local d’Habitatge o que formalitzin contractes de masoveria urbana i els 
inscriguin al registre creat a l’efecte en el referit servei municipal.” 
Apartat 2. Requisits que han de reunir les persones beneficiàries 
Es modifica la lletra a) d’aquest apartat, que passa a tenir la redacció següent: 
“a) Ser titulars d’un habitatge situat al municipi de Castellar del Vallès que es posi a 
disposició de la borsa de mediació per al lloguer social gestionada per l’Oficina Local 
d’Habitatge de l’ajuntament, o que formalitzin contractes de masoveria urbana i els 
inscriguin al registre creat a l’efecte en el referit servei municipal.” 
Apartat 3. Procediment de concessió 
Es modifica l’apartat 3.2 que passa a tenir la redacció següent: 
“3.2. En el termini màxim del 15 de febrer de cada any, el/la funcionari/ària 
responsable de l’Oficina Local d’Habitatge emetrà informe relatiu als habitatges que 
durant l’any anterior s’han posat a disposició i/o estan gestionats per la borsa de 
mediació per al lloguer social de l’Oficina Local d’Habitatge de l’ajuntament, o que 
s’han inscrit al registre de contractes de masoveria urbana d’aquest servei 
municipal, i que compleixin les condicions fixades a l’apartat 4 d’aquestes bases.” 
Apartat 4. Criteris d’atorgament 
Es modifica aquest apartat, que passa a tenir la redacció següent: 
“La subvenció s’atorgarà per la utilització dels serveis de la borsa de mediació per 
al lloguer social o per la inscripció en el registre de contractes de masoveria 
urbana.” 
Apartat 5. Quantia de la subvenció 
Es modifica aquest apartat, que passa a tenir la redacció següent: 
“La quantia de la subvenció serà d’un 50 per cent de la quota íntegra de l’impost 
sobre béns immobles corresponent a l’habitatge posat a disposició de la borsa de 
mediació per al lloguer social o inscrit al registre de contractes de masoveria 
urbana.” 
Apartat 7. Pagament de la subvenció 
Es modifica el paràgraf segon de l’apartat 7.2, que passa a tenir la redacció 
següent: 
“Aquest import serà transferit al compte corrent o d’estalvi que la persona 
beneficiària hagi assenyalat per al cobrament del lloguer dels habitatges posats a 
disposició de la borsa de mediació per al lloguer social, o que hagi comunicat en el 
moment de realitzar la inscripció del contracte de masoveria urbana en el registre 
creat a aquest efecte.” 
Disposició final 
Es modifica la disposició final, que passa a tenir la redacció següent: 
“Aquesta ordenança, que conté el text refós de la redacció inicial i les successives 
modificacions, ha estat modificada per acord del ple en sessió de 25 de novembre 
de 2014; entrarà en vigor al dia següent de la seva publicació en el Butlletí Oficial 
de la Província de Barcelona i tindrà vigència mentre no s’acordi la seva modificació 
o derogació.” 
SEGON.- Sotmetre l’acord a informació pública i audiència de les persones 
interessades durant un termini de trenta dies, comptats a partir del següent al de la 
publicació de l’anunci corresponent al Butlletí Oficial de la Província de Barcelona, 
perquè puguin presentar reclamacions i suggeriments. 
TERCER.- Entendre definitivament aprovat l’acord en el cas que no es presentin 
reclamacions o suggeriments en el període d’informació pública i publicar en el 
Butlletí Oficial de la Província de Barcelona l’acord definitiu i el text integrat de la 
modificació de l’ordenança, la qual s’aplicarà a partir del dia següent i tindrà 
vigència mentre no s’acordi la seva modificació o derogació. 



QUART.- Instar l’equip de govern la redacció d’un reglament regulador del Registre 
de contractes de masoveria urbana i l’estudi i proposta d’altres mesures per a 
promoure aquests contractes. 
 
INTERVENCIONS 
Presenta la proposta el regidor Sr. Aleix Canalis, PSC, dient que l’objectiu és 
incorporar com a possibles beneficiaris d’aquests ajuts els titulars d’habitatges que 
formalitzin contractes de masovera urbana i els inscriguin a un registre municipal 
de nova creació. L’acord inclou el compromís de redactar un reglament que reguli 
les condicions en què es poden dur a terme projectes d’aquests tipus al municipi. 
La masoveria urbana és una forma d’arrendament d’immobles que pretén facilitar 
l’accés a l’habitatge a canvi que el masover o arrendatari el reformi o el mantingui 
en bones condicions. 
Per CiU el Sr. Agustí Sampere exposa que aquesta modificació serveix per dotar 
els lloguers en forma de masoveria urbana dels mateixos avantatges fiscals que 
poguessin tenir totes aquelles vivendes que actualment estant en la borsa de 
mediació del lloguer d’habitatges, fet que per si mateix és més que raonable, i com 
que a la vegada  d’aquesta  manera es dona forma a un dels requisits que varen 
negociar per tal de poder votar favorablement als pressupostos de 2015, el nostre 
vot serrà favorable. 
El Sr. Marc Serrà,  per l’Altraveu, intervé dient que, en un primer moment varem 
demanar la retirada d’aquest punt de l’ordre del dia bàsicament perquè ens 
semblava un punt poc treballat tenint en compte que el tema de la masoveria 
urbana estava en el programa de l’Altraveu des del primer dia que en varem 
presentar a les al·legacions i que s’ha anat portant  i proposant a l’Ajuntament de 
Castellar, s’ha treballat també amb la PAH,  i que de cop i volta, l’únic que 
proposava el punt tal com estava presentat originalment, era reduir l’IBI en aquells 
contractes de masoveria urbana, una mesura que per si sola entenem que no 
fomenta la masoveria urbana, no la regula i no l’estimula, i per si sola és 
insuficient. 
Amb d’inclusió del punt en que es demana l’estudi i la redacció d’un reglament, 
entenem que es demana el treball previ que s’hauria d’haver fet per arribar fins 
aquesta moció. Anem una mica al revés, arribem tard, però arribem i ho fem en un 
bon moment. L’aprovem i la seguin portant en aquest moment perquè sinó per 
l’any que ve no podríem fer front per terminis i per presentacions a les 
subvencions, per tant sinó s’aprova avui  no arribem a temps perquè aquestes 
subvencions s’apliquin l’any que ve. Ho acceptem però val a dir que aixó no 
fomenta la masoveria urbana. Cal implementar un reglament que reguli el que es la 
masoveria urbana.  
Demanem també una bonificació de la llicència d’obres municipal, perquè no sigui 
un impediment per fer les reformes, demanem la declaració d’obra especial 
d’interès de les obres que es facin de rehabilitació, per tal d’estalviar-nos impostos 
de construcció, instal·lacions i obres, demanem que les famílies que es facin 
arrendatàries de la masoveria urbana puguin estar empadronades en la casa on 
estan vivint, entre altres qüestions.. 
Entenem que aquest treball es comença a fer a partir d’ara, entenem que arribem 
tard, és la proposta de l’equip de govern i del grup de convergència,  però els hi 
demanem que s’hi posin,  que ho impulsin, que realment ho tirin endavant  
Pel PP el Sr. Antonio Carpio,  es manifesta a favor de la proposta. 
S’obre un torn de replica amb el Sr. Aleix Canalis,PSC,  dient que fer una 
proposta es una feina conjunta de tots els regidors o partits polítics que tinguin 
interès en desenvolupar-la. 
Contesta per l’Altraveu el Sr. Marc Serrà,   repetint que aquest és un punt del seu 
programa. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
Incorpora a la sessió el Sr. Secretari 



 
6.- SOL·LICITUD D’AMPLIACIÓ DEL TERMINI DE REINTEGRAMENT DELS 
SALDOS NEGATIUS DE LES LIQUIDACIONS DE LA PARTICIPACIÓ EN ELS 
TRIBUTS DE L’ESTAT 2008 I 2009 
ATÈS que d’acord amb l’apartat primer de la disposició addicional única del Reial 
decret llei 12/2014, de 12 de setembre, les entitats locals a les quals s’estigui 
aplicant l’ampliació del període de reintegrament dels saldos deutors resultants a 
càrrec de les entitats locals en les liquidacions definitives de la participació en els 
tributs de l’Estat dels anys 2008 i 2009, regulada a la disposició final desena de la 
Llei 2/2012, de 29 de juny, de pressupostos generals de l’Estat per a l’any 2013, 
poden ampliar en 120 mensualitats aquell període. 
ATÈS que l’Ajuntament de Castellar del Vallès compleix els requisits previstos a 
l’apartat 3 de la disposició addicional única del Reial decret llei 12/2014, de 12 de 
setembre. 
VIST l’informe de l’interventor. 
ATÈS que la competència per a l’aprovació de l’expedient correspon al Ple de 
l’ajuntament, d’acord amb l’apartat 3 de la disposició addicional única del Reial 
decret llei 12/2014, de 12 de setembre. 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA 
PRIMER.- Sol·licitar al Ministeri d’Hisenda i Administracions Públiques l’ampliació 
en 120 mensualitats del període de reintegrament dels saldos deutors resultants a 
càrrec de l’ajuntament en les liquidacions definitives de la participació en els tributs 
de l’Estat dels anys 2008 i 2009. 
SEGON.- Remetre aquesta sol·licitud al Ministeri d’Hisenda i Administracions 
Públiques. 
 
INTERVENCIONS 
Defensa la proposta el Sr. Oscar Lomas, PSC,  i diu que Portem a aprovació la 
sol·licitud d’ampliació dels terminis de devolució de les liquidacions negatives de les 
participacions en els tributs de l’Estat de l’any 2008 i 2009. 
Aquesta sol·licitud  permet ampliar en 120 mensualitats les devolucions d’aquests 
imports. 
Per poder acollir-se a aquesta opció cal complir tres requisits: 

- Preveure complir a 31/12/14 els objectius d’estabilitat pressupostaria 
- Preveure complir a 31/12/14 els límits d’endeutament 
- Que el període mitjà de pagament als proveïdors no superi en 30 dies el 

termini el màxim establert en la normativa de morositat 
Com que l’Ajuntament compleix tots tres requisits estem en disposició de poder fer 
la sol·licitud. 
Assenyalar que això suposarà un estalvi d’ aproximadament 85.000 € per l’exercici 
2015. 
El Sr. Lluís Bacardit,  CiU, diu que vist l’informe, elaborat per l’Interventor, sobre 
l’ampliació del període de reintegrament dels saldos deutors a càrrec de 
l’Ajuntament de Castellar del Vallès de les liquidacions en els tributs de l’Estat dels 
exercici 2008 i 2009, en el que es valoren les condicions que han de complir les 
entitats locals que si vulguin acollir i en el que es constata que el nostre 
Ajuntament compleix  amb tots els requeriments previstos a la disposició addicional 
única del RDL 12/2014, de 12 de setembre. 
Com dèiem, un cop vist aquest informe, valorem de forma positiva que s’ampliï el 
període en 120 mesos passant, dons, dels 84 que restaven a 204.  Això permet que 
dels prop  de  143.000 euros que s’hauran tornat aquest 2014 aquesta xifra es 
redueixi, al 2015, a 59.000. Un estalvi de 84.000 euros que proporcionarà una 
major liquiditat a les arques municipals. Tot això sense obviar que tot plegat es 
tracta de l’ajornament d’un deute de les liquidació definitives deutores de la 
participació  en tributs de l’Estat dels anys 2008 i 2009, això si, sense interessos i, 
aquest, no és un fet menor en el sentit del nostre vot que serà  favorable.  



Per l’Altraveu el Sr. Dani Sagrera , i diu que tenint en compte que no hi ha 
interessos en aquest allargament del pagament i que suposa anualment una mica 
més d’aire per les arques municipals, votaran a favor de la proposta. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
7.- RECTIFICACIÓ DE L’ERROR MATERIAL EN L’ESTABLIMENT DE LA 
PARCEL·LA 5b1  MÍNIMA EN LA SUBZONA  
Vist que arran d’una llicència,  per a la construcció d’un  habitatge unifamiliar aïllat 
a la finca situada al carrer Alemanya, es detecta error en la superfície mínima de la 
subzona 5b1  ( subzona residencial  en cases agrupades, reculades en front de vial,  
zona Bruguera) 
Vistos els informes dels arquitectes municipals de data 10 i 11 de novembre de 
2014, segons el quals aquesta zona en qüestió està dins del sector de planejament 
parcial, sub-zona sector Pla de la Bruguera, polígon I, zona unifamiliar en filera 
Tipus B, Clau.3.1. del Pla General d’Ordenació (PGO). Que per aquest àmbit,  els 
paràmetres regulats en la normativa del POUM, zona residencial en cases 
agrupades, codi 5b1 unifamiliar zona Bruguera, coincideixen amb l’anterior 
normativa amb excepció de la parcel·la mínima que es fixa en 150 m2 per l’article 
136.3a.  
Vist que aquest informe s’indica que segons el PGO (Text refós de les normes 
urbanístiques del PGMO, aprovat definitivament el 22/02/2005 i publicat al DOGC 
del dia 22/08/2005.)  “ La parcel·la està qualificada com a 3.1 ( Zona amb 
Planejament anterior aprovat)  i remet a la normativa de la Modificació del Pla 
Parcial  del Pla de la Bruguera polígon 1, aprovat definitivament el 6 de juliol de 
1994.  Aquest Pla Parcial no estableix parcel·la mínima sinó que tan sols façana 
mínima (5,80m), donat que la dimensió de les illes del Pla Parcial no feia necessari 
aquest paràmetre perquè totes les parcel·les on es podien construir habitatges 
unifamiliars acabaven tenint una superfície superior a 100m2 que és el que 
establien els paràmetres del PGO per les parcel·les per vivendes unifamiliars en 
filera. 
Que segons el POUM, aprovat inicialment en data 25/3/2014: La parcel·la es 
qualificada com a 5b1 (subzona residencial en cases agrupades, reculada front de 
vial,zona Bruguera), i a la normativa d’aquesta subzona s’estableixen els 
paràmetres de façana mínima de 5,80m i el de parcel·la mínima  150 m2. Aquesta 
subzona és el resultat de refondre les qualificacions per unifamiliars que tenien una 
amplada de parcel·la de 5,80 com a tret característic. 
S’hi afegeix el paràmetre de parcel·la mínima per unificar-ho amb els paràmetres 
de la resta de qualificacions, però en aquest cas erròniament donat que algunes 
parcel·les tenen una dimensió lleugerament inferior. Per tant, establir ara aquest 
paràmetre de manera genèrica per aquesta qualificació és un error que caldrà 
recollir i rectificar.., de manera que la parcel·la mínima per aquesta subzona sigui 
100m2. 
Vist l’informe de Secretaria,  que les qualificacions que es reflexen en el PGO,  
tenen  el seu origen en el desenvolupament del Pla Parcial Pla de la Bruguera que 
fou definitivament aprovat per la Comissió d’Urbanisme de Barcelona, per acord del 
8 de juny de 1988, on es fixava com a sistema d’actuació el de compensació i com 
administració actuant l’Institut Català del Sòl. Que l’Institut Català del Sòl, per 
acord de la seva Gerència del dia 26 de juliol de 1995, aprovà de manera definitiva 
el Projecte de Compensació del Polígon I d’aquest Pla Parcial que després d’alguna 
esmena fou protocol·litzat l’11 de gener de 1996, davant el Notari de Barcelona Sr. 
Enrique Tarragó, protocol nº 53, i portat al Registre de la Propietat de Sabadell, a 
on s’inscriviren les finques resultants, que son les que actualment consten en el 
cadastre d’urbana amb les seves superfícies.  
Vist que l’informe de Secretaria, es posa de relleu que d'acord amb l'art. 105.2 de 
la Llei 30/1992, de règim jurídic i procediment administratiu comú (LRJPAC), les 
administracions públiques podran, en qualsevol moment, rectificar d'ofici o a 
instància de les persones interessades els errors materials, de fet o aritmètics  



existents en els seus actes.  Que segons disposa l’article 74.2 de la Llei 26/2010, de 
règim jurídic i de procediment administratiu de les administracions públiques de 
Catalunya, la competència per a rectificar errors materials, de fet o aritmètics en 
els actes i les disposicions reglamentàries correspon a l’òrgan que els ha dictat. En 
aquest cas el Ple,  que va adoptar l’acord de l’aprovació inicial. 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA: 
PRIMER.- Rectificar l’error material en la documentació del POUM aprovada 
inicialment  pel Ple de data 25 de març de 2014, que per a la  subzona 5b1  
(subzona residencial  en cases agrupades, reculades en front de vial,  zona 
Bruguera), on diu que la superfície de la parcel·la mínima és 150 m2 ha de dir 100 
m2.   i esmenar la documentació del POUM en aquest sentit. 
SEGON.- Fer públic aquest acord en el BOP i en la web municipal. 
 
INTERVENCIONS 
Defensa la proposta el Sr. Aleix Canalis, PSC tot dient que es proposa rectificar 
un error material en la documentació del Pla d’Ordenació Urbanística Municipal 
(POUM) aprovada inicialment pel Ple de data 25 de març de 2014. Concretament 
s’ha modificat la superfície de la parcel·la mínima que passa de 150 a 100 metres 
quadrats, a la subzona 5b1 (ubicada en un sector residencial de cases agrupades 
del Pla de la Bruguera). 
L’error material s’ha detectat arran d’una llicència demana per la construcció d’un 
habitatge unifamiliar aïllat en un finca del carrer Alemanya. S’ha de tenir en compte 
que en l’actualitat per tal de poder atorgar una llicència d’obres, el projecte ha de 
complir amb les determinacions del Pla General vigent de l’any 1999 , amb el seu 
text refós de l’any 2005 i també les del POUM aprovat recentment.  
Continua fent lectura de la proposta . 
Per CiU intervé el Sr. Josep Carreràs . 
En la Comissió Informativa celebrada el dimarts 18 de novembre, el regidor 
d’Urbanisme i Medi Ambient Aleix Canalís ens va informar al respecte d’aquesta 
rectificació que avui l’equip de govern porta al Ple Municipal per la seva aprovació.  
Hem revisat els informes que han fet els serveis tècnics municipals en referència a 
la rectificació que cal fer per situar els paràmetres establerts de la parcel·la mínima 
en la subzona residencial del Pla de la Bruguera situada al carrer Alemanya, amb 
cases agrupades unifamiliars, en parcel·la mínima de 100 m2 enlloc dels 150 m2 

actuals, aprovats pel POUM el passat el passat mes de març.  
En el cas que ens ocupa, el regidor ja n’ha parlat, estem davant d’una llicència 
d’obres majors per construir una vivenda unifamiliar al carrer Alemanya amb una 
parcel·la de 136,30 m2  En conseqüència, una parcel·la sensiblement inferior als 150 
m2 
Celebrem la iniciativa dels serveis tècnics municipals en canalitzar aquesta proposta 
al Ple Municipal amb la finalitat de corregir aquest error de la normativa POUM 
recentment aprovada.  
També hem llegit els informes de Secretaria on es posa de relleu que 
l’administració pública local pot procedir a la rectificació d’aquests errors mitjançant 
aprovació en el Ple Municipal. 
En conseqüència, els paràmetres establerts inicialment en el Pla General 
d’Ordenació de 1.999 i POUM 2014 quedaran modificats i la parcel·la mínima 
quedarà establerta definitivament en 100 m2 . El vot del nostre grup municipal serà 
favorable. 
Per l’Altraveu el Sr. Marc Serrà intervé  i diu que:  
Evidentment vostès diran que no hi té res a veure que avui, 25 de novembre de 
2014, 10 mesos després de l'aprovació inicial del POUM, i sense que aquest encara 
no estigui aprovat definitivament, ja estiguem corregint errors de la seva 
documentació. 
I és possible que no hi tingui res a veure, que sigui simplement un error humà 
sense importància que pot passar a qualsevol i que se'ns ha escapat a tots. 



Però nosaltres no podem estar-nos de recordar, que les presses amb les que s'ha 
fet el POUM, no ajuden a minimitzar aquest tipus d'errors, ni tant sols tenir un 
càrrec de confiança cobrant 50.000€ a l'any dedicat exclusivament a això, han 
permès justificar les presses i assegurar que la feina s'ha fet bé amb els terminis 
polítics fixats.  
Esperem que en el futur, no haguem de seguir aprovant modificacions i 
rectificacions parcials, d'errors materials o fets aritmètics en els actes i les 
disposicions reglamentàries relacionades amb el POUM. Hi votarem a favor, i 
esperem no haver de tornar a votar una cosa similar en el futur. 
El Sr. Antonio Carpio,  PP, manifesta el vot favorable del seu grup i diu que 
esperem que en un futur no torni a passar un fet similar. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
8.-  MOCIÓ DEL GRUP SOCIALISTA EN DEFENSA DE POLÍTIQUES DE LLUITA 
CONTRA LA VIOLÈNCIA DE GÈNERE  
El 25 de novembre és el Dia Internacional contra la violència vers les dones. 
Malauradament, aquest any commemorem aquest dia amb la convicció de retrocés 
en la lluita contra la seva eradicació per una clara manca de voluntat política.  

Aquest desembre farà deu anys que es va aprovar la Llei integral contra la violència 
de gènere (Llei Orgànica 2/2004, de 28 de desembre, de Mesures de Protecció 
Integral contra la Violència de Gènere, complementada per la Llei Orgànica 3/2007, 
de 22 de març, per la igualtat efectiva de dones i homes) impulsada pel darrer 
govern socialista i que ha estat guardonada amb una de les mencions d’honor del 
premi de Polítiques de Futur (Futur Policy Award 2014) que l’ONU Dones, el World 
Future Council i la Unió Interparlamentària concedeixen a les millors lleis i 
polítiques del món que tinguin com a objectiu posar fi a la violència contra les 
dones i les nenes. Han ressaltat que aquesta llei és una de les normes més 
importants i eficaces que existeixen per eradicar la violència sexista en tot el món. 
Una violència que qualifiquen com una de les formes més generalitzades d’abús 
contra els drets humans. Aquesta llei és la clara mostra que per lluitar contra la 
xacra de la violència masclista s’ha de tenir voluntat política, i fer de la lluita contra 
la violència una prioritat absoluta de tots els governs.  
Cal invertir recursos i esforços per visualitzar la Tolerància Zero amb la violència 
masclista. Una societat que vol ser moderna i cosmopolita no pot deixar de lluitar 
contra una xacra que cada any ens deixa dones assassinades i nens i nenes 
víctimes. 
Les contínues reformes legislatives que s’estan desenvolupant des del govern de 
l’Estat han fet desaparèixer el principi d’igualtat del discurs polític i la violència 
contra les dones ha quedat en un segon pla fora de les prioritats de govern. La 
fallida reforma de l’avortament, la no retirada del recurs davant del tribunal 
constitucional a la llei de l’avortament vigent des del 2010 o la Llei de 
racionalització i sostenibilitat de l’Administració Local que farà desaparèixer molts 
serveis municipals, com els de promoció i protecció de les dones (programes 
d’atenció, punts d’informació, pisos d’acollida per a dones maltractades,...) són un 
clar exemple. Tot això afeblirà més encara la xarxa d’entitats que donen suport a 
les dones maltractades i es perdrà la proximitat que ofereix l’àmbit local afectant en 
la qualitat de la intervenció.  
A Catalunya, la Llei 5/2008, de 24 d’abril, del dret de les dones a eradicar la 
violència masclista, parteix de la premissa que els drets de les dones són drets 
humans, i designa la violència masclista com una greu vulneració d'aquests drets i 
un impediment perquè les dones puguin assolir la plena ciutadania, l'autonomia i la 
llibertat. La finalitat d'aquesta llei és establir els mecanismes per contribuir a 
l'eradicació de la violència masclista que pateixen les dones i reconèixer i avançar 
en garanties respecte al dret bàsic de les dones a viure sense cap manifestació 
d'aquesta violència. 



Des del nostre grup municipal reivindiquem com a prioritat la perspectiva de gènere 
i les polítiques contra la violència vers les dones, amb els recursos i mesures que 
s’han vist escurçats en els darrers anys, així el nostre compromís ha fet que 
s’incrementi la partida pressupostària de la Regidoria d’Igualtat. Perquè les 
polítiques d’igualtat d’oportunitats, educació, salut, d’acompanyament a la inserció 
laboral i  les polítiques de suport a les persones amb dependència són innegociables 
i imprescindibles per a la justícia social.  
No obstant això, el 2014 a Catalunya, 11 dones han estat assassinades per les 
seves parelles o ex parelles, xifra que duplica les 4 víctimes mortals violència 
masclista de tot el 2013. 
Aquest Ajuntament dedica un sentit record a la memòria de totes les dones 
assassinades per violència de masclista i expressa les seves condolences a les 
seves famílies i amistats.  

Així mateix, manifesta la seva repulsa a totes les manifestacions de violència 
masclista, referma el seu compromís amb les víctimes i declara la tolerància zero 
amb els maltractadors.  
Per això, el Grup Municipal Socialista de l’Ajuntament de Castellar del Vallès  
proposa a l’Ajuntament Ple l’adopció dels següents 
ACORDS: 
PRIMER.- Demanar a la Generalitat que avanci en el desplegament de la Llei per a 
l’eradicació de la violència contra les dones, assolint el compromís de finalització del 
desplegament de la xarxa de recursos per poder fer front a la recuperació de les 
víctimes de violència masclista. 
SEGON.- Reclamar al govern que impulsi el desplegament i l’aplicació de la Llei de 
Mesures de Protecció Integral contra la Violència de Gènere en coordinació amb tots 
els poders públics, tant locals, com autonòmics i estatals  i  la reposició dels 
recursos, serveis i pressupostos per combatre la violència masclista en tots els 
nivells, tenint present que la dura i llarga crisi que patim ha posat moltes dones en 
situacions d’extrema vulnerabilitat. 
TERCER.- Traslladar dels presents acords als grups parlamentaris del Parlament i 
el Congrés dels Diputats i Senat, així com a la Consellera de Benestar Social i 
Família i a la Ministra de Sanitat, Serveis Socials i Igualtat. 
 
INTERVENCIONS 
Defensa la proposta el Sr. Dani Perez,  PSC, i passa a fer lectura de la proposta. 
Per CiU la Sra. Bea Garcia,  exposa que el problema e la violència de gènere és un 
problema multifactorial,, per això la seva solució precisarà d’un abordatge 
multisocial, com ho està plantejant la generalitat de Catalunya a través dels seus 
diferents programes. Els esser humans som animals socials i com a tal necessitem 
del reconeixement i de l’aprovació dels altres.  Si fóssim capaços de rebutjar 
majoritàriament l’exercici o el beneplàcit d’aquestes conductes ja tindríem el 50 per 
cent de la feina. Ens cal doncs sumar per rebutjar enèrgicament aquestes 
conductes i seguir treballant de forma transversal per canviar el paradigma  social. 
Ens calen tots els recursos disponibles, polítics econòmics i socials, aquesta és una 
xacra prou greu com per no menys tenir-la , es per aixó que donarem el nostre 
suport a aquesta moció amb el vot favorable. 
Per l’Altraveu el Sr. Dani Sagrera diu que de ben segur la violència de gènere és 
la que té més morts  a l’estat espanyol, a Catalunya i segurament arreu del mon, i 
a l’estat espanyol en concret, en recursos, no és en la violència que si hagin 
destinat més diners, a més a més del suport cal que si donin diners, i en política el 
suport son diners. 
També intervé el Sr. Victor Martos, pel PP, tot manifestant el vot a favor del seu 
grup, tot i que no compartim la seva exposició en referència al govern central, i 
més quan l’acusen de manca de voluntat política, no obstant en els acords de la 
moció demanen i reclamen, quan en tot la donada la gravetat del fi que es pretén 
seria coherent exigir a tot que s’actuï amb la mateixa contundència. 



Aprofitem el Ple per demanar esmena sobre la campanya que es va realitzar des 
d’aquest Ajuntament amb el cartell de la festa major, fotografia que fou 
qüestionada en el consell de comunicació pel tracte de gènere que comportava.  
El nostre grup parlamentari ha iniciat una estratègia nacional contra la violència de 
gènere 2013-2016, aprovada en el congres de ministres, està dotada de 1.539 
milions d’euros  pel període de vigència i te com a objectiu principal la protecció de 
les dones víctimes de violència de gènere i dels fills menors que pateixen també 
aquesta violència , Son 258 mesures per millorar la coordinació dels agents 
implicats, aconseguir que les dones denunciïn i millori l’atenció de les víctimes, es 
considera per primera vegada al menors com a víctimes directes del a violència de 
gènere. Des del govern del partit socialista que va rebutjar aquesta mesura i ha 
ampliat els drets de les víctimes, amb la llei d’assistència jurídica gratuïta les dones 
que vulguin denunciar al seu agressor per primer cop, tindran assessorament 
gratuït, ha millorat la seguretat jurídica de les víctimes. La reforma del codi penal 
estén la llibertat vigilada i tipitifica nous delictes del segle XXI com el ciber-acoso. 
La ultima proposta del PP per a protegir a les víctimes és un protocol mèdic comú 
per a les actuacions sanitàries davant les violències de gènere, també està 
treballant en un protocol per a la identificació i tractament en l’àmbit sanitari de la 
mutilació genital femenina. 
El PP mai ha utilitzat la violència de gènere com a arma política, sempre s’ha 
intentat protegir més i millor a les víctimes facilitant que denunciïn, facilitant l’accés 
laboral a les víctimes, els contractes a víctimes s’han multiplicat per 7 en dos anys, 
conscienciar a tota la societat i sobretot als més joves des de les aules en totes les 
formes de violència contar les dones, coordinar a totes les administracions, 
multiplicar els recursos, etc... 
Per acabar un sentit record a la memòria de totes les dones assassinades per la 
violència masclista, expressar les nostres condolences a les seves famílies i 
amistats, així mateix manifestar la repulsa a totes les manifestacions de violència 
masclista, refermar el nostre compromís a les víctimes i declarar la tolerància zero 
amb els maltractadors. 
S’obra un torn de replica amb el Sr. Dani Perez, i  diu que a Catalunya, i aquí a 
Castellar portem més de 25 anys desenvolupant aquestes politiques, portem més 
de 25 anys tenint en compte als nens com a víctimes de violència de gènere, per 
això tenim un servei d’atenció a les dones i als infants, som un dels municipis 
pioners. Portem anys donant suport a entitats i ONG i recursos públics a totes 
aquelles persones que es dediquen a treballar en contra d’aquesta forma de 
violència. 
Pel PP el Sr. Victor Martos,  especifica que la seva intervenció ha estat sobre la 
moció que s’ha presentat, i que és una moció genèrica que s’ha presentat en tots 
els ajuntaments, per això el sentit de la meva intervenció. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
9.- MOCIÓ DELS GRUPS DEL PSC I CiU, EN DEFENSA I SUPORT ALS CLUBS 
ESPORTIUS DE BASE 
L’Esport està ara més amenaçat que mai. Les mesures en matèria esportiva que 
està adoptant el Govern de l’Estat,  en un intent de complir amb els seus objectius 
electorals, recaptatoris i pressupostaris, estan posant en perill la supervivència de 
clubs i entitats esportives, així com la permanència en aquestes d’entrenadors, 
esportistes i professionals que volen aportar la seva experiència i formació al 
col·lectiu d’una manera altruista i voluntària realitzant una magnifica tasca al 
voltant de l’Esport de base. 
En l’actual legislatura, el món de l’esport en general i el dels clubs en particular han 
hagut d’afrontar mesures tant dures del Govern de l’Estat com la pujada de l’IVA 
del 8 al 21%. Alhora, les amenaces de la imposició de la Llicència Esportiva Única, 
que persegueix com a únic objectiu recentralitzar l’esport, limitar greument els 
ingressos de les federacions catalanes, augmentar els costos dels esportistes que 



vulguin competir i envair, una vegada més, les competències autonòmiques, en 
aquesta ocasió en matèria esportiva. 
Per tot aquest seguit de mesures que han endurit molt més la situació que existeix 
com a conseqüència de la crisi, hem de sumar-hi la següent:  a partir de 1 de 
novembre, el Ministerio de Empleo y Seguridad Social va iniciar una campanya que, 
sota la denominació “Regularización laboral de la actividad desarrollada en los 
clubes y entidades deportivas sin ánimo de lucro”, posa en greu perill la 
supervivència de l’esport de base. Aquesta última mesura es converteix en una 
amenaça sense precedents i llença pel terra el magnífic treball i la insubstituïble 
funció que realitzen centenars de clubs i entitats esportives sense ànim de lucre. 
El què hi ha al darrera d’aquesta mesura és l’atac al gran moviment de voluntariat 
esportiu sense ànim de lucre que fins ara realitzava una funció fonamental i 
imprescindible en els clubs i associacions esportives catalanes i de l’Estat Espanyol, 
de la mateixa manera que la resta de països de la Unió Europea.  
La voluntat del Govern és rebaixar aquesta tasca altruista a una relació 
exclusivament laboral, cosa què, entre d’altres perjudicis, provocarà l’increment de 
les despeses derivades de la pràctica esportiva de base casi en un 50%; eliminant 
de cop la important funció social d’interès general que realitzen els clubs esportius 
de base i en gran mesura, abocant-los a l’empobriment o fent desaparèixer 
irremeiablement molts d’ells. 
L’efecte immediat de tot plegat serà l’augment de la desigualtat d’oportunitats i 
l’escletxa social en matèria esportiva, limitant i vetant a una part important de la 
població l’accés al seu dret a l’esport en condicions d’igualtat per motius de renda. 
A l’Ajuntament Ple es proposa l’adopció dels següents 
ACORDS: 
PRIMER.- Instar al Govern de l’Estat i als organismes competents que aturin, 
posant en marxa una nova moratòria, i revisin el pla d’inspeccions massives a 
l’esport de base que ha de començar l’1 de novembre de 2014, i què ha estat 
considerat en el sector com una causa general que els sanciona socialment de 
manera injusta, sense que hagi causa objectiva que ho demandi, ni denúncies 
massives que obliguin a adoptar aquestes mesures. 
SEGON.- Instar al Govern de l’Estat a revisar i proposar les alternatives 
necessàries per regular convenientment les activitats remunerades que es realitzen 
dins de l’àmbit de les entitats esportives, en el marc del Pla de Suport Econòmic i 
de Millora de l’Esport Base, d’acord amb la legalitat vigent en l’àmbit laboral i les 
peculiaritats de cada modalitat esportiva, alhora que no exclogui a ningú per la 
seva situació; així també, proposar les mesures oportunes per assegurar el 
manteniment de la xarxa consolidada de voluntariat esportiu, que realitza una tasca 
altruista i la compensació econòmica de la qual per les despeses ocasionades per 
l’activitat que realitzen, en cap cas pot ser considerada com a salari. 
TERCER.- Instar al Govern de l’Estat que traspassi els recursos a la Generalitat de 
Catalunya per tal de poder donar resposta de manera més eficaç a les necessitats 
del sector esportiu català donat la Generalitat és qui té les competències exclusives 
en matèria d’Esport. 
QUART.- L’Ajuntament donarà suport, dins les seves possibilitats, a totes les 
entitats del municipi, i les acompanyarà amb els recursos tècnics disponibles per a 
la seva  regularització si la situació particular ho requereix. 
 
INTERVENCIONS 
La Sra. Pepa Martínez, PSC, explica que al  gener del 2013 podíem llegir a la 
premsa noticies que deien que una campanya d’inspeccions posen en joc als clubs 
esportius catalans, o que l’esport es mobilitza davants les inspeccions de la 
Seguretat Social. 
El motiu d’aquestes inspeccions amb les sancions corresponets, deriva de les 
remuneracions que reben entrenadors , monitores , esportistes i altres persones 
vinculades a clubs i federacions, a entendrei en resum que es devia  cotitzar per les 
quantitats econòmiques percebudes. 



No obstant això les entitats esportives entenen que aquestes quantitats tenen 
naturalesa compensatòria que pretenen rescabalar la despesa ocasionada . 
uns mesos després s'arribava a un acord amb la inspecció de treball i seguretat 
social en els següents termes : 
 -Es Estableix un període de regulació voluntària fins a final de setembre i després 
fins a final del mes de desembre del 2013. 
- No s'exigeix la regularització dels últims quatre anys . 
- La suspensió de actuacions inspectores no tenen efectes en el cas de produir 
denúncies de part . 
Els clubs creuen que els motius o la idea que te el Govern es de llançar una bomba 
per espantar el sector i endreçar així les dades de l' atur. 
Durant el mes de setembre d’aquest any la Generalitat ens informa als ens locals 
del resultat de l’estudi del Consejo General de Deportes en relació a la naturalesa 
de la relació jurídica i enquadrament en el camp d’aplicació de la Seguretat Social 
de l’activitat desenvolupada pels clubs i entitats esportives sense ànim de lucre. 
El primer que destaca es el caràcter laboral entre els clubs i les persones que hi 
presten serveis retribuïts, independement de l’import. 
L'informe també invoca una altra raó per a la regularització : evitar que "els 
entrenadors , monitors , preparadors físics o altre personal d'aquests clubs 
esportius , que no estiguin donats d'alta a la Seguretat Social , es vegin privats de 
drets , tant laborals com de protecció social " . " A l' esport li interessa que es 
dignifiqui la seva professió i no que siguin marginats els que ocupin aquesta 
activitat tan important.  
Però els directius de les juntes consultats creuen que l'argument no se sosté , 
perquè tots els esportistes i entrenadors disposen d'una llicència que inclou una 
assegurança per l'accident esportiu i l'assistència sanitària en la seva activitat i en 
el desplaçament .  
Hem de fer una reflexió per ajudar a les entitats esportives, i la realitat ens diu que 
els pressupostos d’aquestes entitats son els que son i és difícil que millorin. Donar 
d’alta en la Seguretat Social i cotitzar per totes les persones que presten algú 
servei suposa un cost econòmic que tindrà conseqüències i dificultarà el compliment 
de les finalitats estatuàries.  
Alguns clubs poden desapareixem o tindran que reduir activitats, número d’equips i 
esportistes. 
La setmana passada varen convocar a les entitats esportives de Castellar per 
informar-les de les reunions que s’han fet d’aquest àmbit, una a Sabadell i l’altre a 
Sant Cugat, i de les consultes que  hem fet nosaltres a altres organismes com al 
servei d’assessorament per a entitat sense ànim de lucre voluntariat.org. com a 
xarxanet.org sobre la figura del voluntariat i la conclusió dels nostres clubs es que 
no solsament és la càrrega econòmica, com també la càrrega administrativa, més 
la de sacrifici familiar que això comporta, si no la por de les juntes directives de 
pagar amb els seus bens personals la responsabilitat de portar el club. 
Els clubs no volen tenir persones de forma  irregular, però tampoc amb un sistema 
de cotització que els ofegarà. Defensen els drets laborals, però que no serveix 
posar en el mateix saca a un professional d’un club com pot ser el Barça com a un 
club local que sent l’esport altruista i voluntari.  
Elles entenen que la seva forma de treballar és més de formació en el cas de 
monitors, com pot ser la de formació esportiva o com un simple voluntari d’una 
entitat de benestar social. No volen que en el que han treballar molts anys com és 
l’esport BASE desaparegui.  
Tot seguit passa a llegir la proposta. 
Per CiU el Sr. Josep Carreras diu faré una mica d’història per saber d’on venim. 
En el Ple Municipal celebrat el 16 de juliol del 2013 els grups municipals socialista i 
de convergència i unió varem presentar una moció conjunta per donar suport a 
clubs i entitats esportives catalanes.  
El resultat d’aquella votació va ser: 19 SÍ (PSC, CiU, PP), 2 abstenció (Altraveu) 



Varem presentar conjuntament amb l’equip de govern, fa 16 mesos, aquella moció 
perquè l’esport base estava amenaçat pel Govern de l’Estat. 
En aquella ocasió, varem manifestar que amb les actuacions inspectores i 
sancionadores de la Inspecció de Treball i Seguretat Social de l’Estat, adreçades a  
l’esport de base i amateur, es posava en risc la continuïtat de moltes entitats i 
clubs. 
També vàrem dir que el nostre sistema esportiu es sustentava en gran part en 
l’esport de base, amb infants i joves que realitzaven activitats esportives en horari 
no lectiu, el que contribueix a la seva formació personal i cívica, reforçant llur 
educació en valors, adquisició d’hàbits saludables, integració i cohesió social.   
En aquesta moció del juliol de l’any passat també varem fer referència al paper dels 
entrenadors i monitors dels equips no professionals, que era transcendental per a la 
supervivència d’aquest tipus d’esport, ja que la seva aportació és majoritàriament 
altruista i desinteressada. A canvi d’aquesta dedicació i compromís, més enllà del 
que són estrictament les hores d’entrenament, els monitors rebien dels clubs una 
petita compensació econòmica que els hi permet també cobrir les despeses que 
aquesta activitat els hi ocasionava. 
I varem concloure la nostra intervenció dient que la legislació estatal no entenia les 
peculiaritats i la idiosincràsia de la societat catalana. Som l’única societat que té 
una paraula específica per definir el lleure, perquè el lleure és molt més que l’oci o 
el temps lliure; el lleure és un concepte de voluntariat, compromís social, educatiu i 
esportiu, i de cohesió social, entre molts d’altres termes.  
Per tant és molt difícil que que el Govern de l’Estat entengui aquest i d’altres 
conceptes propis i culturals del nostre país.  
I en aquella moció, entre d’altres, varem donar suport al següent acord: 
Instar al govern Central la suspensió temporal de les actuacions inspectores a les 
entitats esportives  per regularitzar i definir el marc jurídic de les relacions de 
treball, col·laboracions i voluntariat als clubs i entitats esportives, amb caràcter 
retroactiu per a les entitats ja incorporades al procés d’inspecció.  
I el Govern de la Generalitat al llarg dels darrers mesos ha demanat al Govern de 
l’Estat i al Congrés dels Diputats: 

• Establir un règim especial de la Seguretat Social, exempt de cotització, per 
als clubs i les entitats esportives sense ànim de lucre, que incorpori a 
aquelles persones que hi col·laborin i obtinguin una retribució que es pugui 
considerar marginal i no constitutiva de mitjà fonamental de vida, sempre 
que els ingressos no arribin al salari mínim interprofessional. 

• Aplicar una interpretació àmplia de la legislació vigent en matèria de 
seguretat social i voluntariat en les activitats esportives efectuades per clubs 
i entitats esportives sense ànim de lucre. 

• Reconèixer clarament la figura del voluntari, sense relació laboral, en el cas 
d'activitats esportives realitzades per clubs i entitats sense finalitat de lucre. 

Però, el passat 30 de juliol de 2014 el Govern espanyol va lliurar al Govern de la 
Generalitat un informe en el que indicava la necessitat de regularitzar la situació 
dels treballadors i voluntaris de clubs i entitats esportives en una doble direcció.  
D’una banda, a través del Contracte a Temps Parcial i, de l’altra, a través del 
voluntariat.  
Però, aquest informe no va tenir en compte la petició feta pel Govern de la 
Generalitat de fixar el salari mínim interprofessional com a topall de retribució per 
col·laboradors de clubs i entitats esportives a quedar exempt de cotització a la 
Seguretat Social.  
Durant el temps en el que el Govern de l’Estat ha estat elaborant aquest informe es 
va mantenir una moratòria en les inspeccions d’ofici –que no de les inspeccions sota 
denúncia – sol·licitada pel Govern de la Generalitat.  
Però aquesta moratòria ha estat aixecada definitivament. 
El passat 1 de novembre la moratòria ha finalitzat i el govern de l’Estat mitjançant 
el seu corresponent Ministeri ha iniciat una campanya de regularització laboral de 
l’activitat desenvolupada en els clubs i entitats esportives sense ànim de lucre.  



Davant la negativa del Govern de l’Estat a acceptar els plantejaments proposats 
des de Catalunya, i en vista de l’aixecament de la moratòria en les inspeccions 
d’ofici a efectuar per part de la Seguretat Social, el Govern de la Generalitat, a 
través de la Secretaria General de l’Esport, ha posat a disposició dels clubs i 
entitats diferents eines per adaptar-se a la nova realitat: 

• S’ha convocat a entitats i clubs esportius, federacions, consells esportius i 
ajuntaments per exposar-los la nova situació al llarg de tot el mes de 
novembre. El nostre ajuntament va assistir a una reunió al CAR de Sant 
Cugat el passat 5 de novembre.  

• S’ha ofert assessorament personalitzat a través de les diferents delegacions 
territorials de la Generalitat. A grans trets, es donen les claus per tal de 
poder realitzar un contracte a temps parcial de forma àgil pel cas dels 
treballadors de clubs i entitats, alhora que es detalla el funcionament del 
“compromís de voluntariat” pel cas dels voluntaris que podran rescabalar les 
seves despeses d’acord amb la legislació vigent. 

Per tant estem davant d’una greu amenaça del govern de l’Estat que pot acabar 
amb tot el teixit d’esport base que tenim al nostre país, fruit d’una tasca de molts i 
molts anys.  
El passat divendres 21 de novembre ens varem reunir amb la regidora Pepa 
Martínez per repassar amb detall la situació i veure les iniciatives que es poden dur 
a terme des de l’Ajuntament per donar suport i, sobretot, orientació a les entitats 
locals afectades.  
També varem parlar amb la regidora de la reunió celebrada el passat 5 de 
novembre al CAR de Sant Cugat per la Secretaria de l’Esport de la Generalitat de 
Catalunya amb les entitats i clubs esportius afectats. I de la reunió celebrada per la 
regidora el passat 13 de novembre amb vàries entitats locals afectades.  
Sens dubte, estem davant d’una nova iniciativa de recentralització del govern de 
l’Estat. Hem llegit amb atenció el Informe que el Ministeri de “ Empleo y Seguridad 
Social “ i la conclusió que tenim és que no entenen res.  
Per això hem demanat a l’equip de govern que incorporés a la moció un punt relatiu 
a que el Govern de l’Estat  traspassi definitivament els recursos a la Generalitat per 
tal de poder donar resposta de manera més eficaç a les necessitats  del sector 
esportiu català donat que la Generalitat és qui té les competències exclusives en 
matèria de l’Esport.   
Per totes aquestes conclusions, el nostre vot serà favorable. 
Continua el Sr. Dani Sagrera, per l’Altraveu, dient que estem davant d’un conflicte 
entre drets laborals i supervivència del mon associatiu. Aquest conflicte arrenca des 
del moment en que les coses que abans es feien per voluntariat ara tenen una 
remuneració. Demorant el tema com demana aquesta moció no es cap solució. 
Quant va presentar la moció per primer cop ja varem argumentar aixó mateix, a 
més a més esmentar que en aquesta moció no s’incloïen totes les entitats que no 
son esportives i que també es poden trobar en aquesta situació, i va ser la raó per 
la que ens van abstenir. El nostre vot serà a favor per no semblar que estem en 
contar dels clubs esportius, tot i recalcant que hi ha altres entitats que no son 
esportives i també es poden trobar en aquesta situació.     
També intervé el Sr. Victor Martos,  exposa que si el govern central actua és a 
conseqüència dels abusos que puguin haver ocasionat contra una part d’aquest 
col·lectiu. L’objectiu es protegir els drets dels treballadors, entrenadors, monitors, 
preparadors físics i altre personal que no figura en alta a al seguretat social, al llarg 
de l’any 2013 la inspecció de treball i seguretat social va realitzat una sèrie 
d’actuacions inspectores com a conseqüència de l’aplicació del pla de lluita contra 
l’ocupació irregular en les entitats esportives, aprovat pel govern el 2012, per evitar 
que els entrenadors, monitors, preparadors físics o altres personal que no estiguin 
donats d’alta a la seguretat social es vegin privats de drets tant laborals com de 
protecció social. Estem d’acord en que si no s’estableixen unes normes perquè 
regulin fins on arriba un voluntariat o fins a on comença una relació laboral, la 
polèmica pot portar a posicions errònies. Hem intentat posicionar-nos a favor de les 



entitats esportives, entenem que les retribucions que reben els voluntaris en contra 
a prestació de les despeses que comporten el desenvolupament de la seva activitat, 
peró hi ha denuncies. I es aquí on criem que l’Ajuntament ha d’assessorar amb els 
recursos tècnics i administratius per regularitzar aquesta situació. 
Diferents assessors i advocats esportius aconsellen que les entitats s’agrupin 
continuïn demanant a l’administració un règim especials per aquests monitors o un 
accés indefinit a una tarifa plana o qualsevol altre fórmula. El govern ha manifestat 
que es podrà utilitzar la figura de l’acord de voluntariat i proposa que es difongui 
entre els diferents clubs esportius la realitat de que documentin adequadament que 
la quantitat que abonin com a compensació de despesa necessaris per 
desenvolupament d’activitats i que no tingui caràcter de retribució. Des del consell 
superior d’esports i ministeri d’ocupació i seguretat social s’està redactant un  
model d’acord tipus que pugui servir de base a tots aquells destinataris que vulguin 
utilitzar-lo. No compartim els seus arguments però si la defensa i el suport a tots 
els clubs esportius de base, i si es necessària una moratòria s’estableixi pe 
regularitzat aquesta situació, és per això que ho tornarem a votar a favor. 
Per acabar intervé el Sr. Alcalde,  dient que convida al Sr. Martos a passar per 
aquestes entitats esportives i veurà que la realitat no és la que ha esmentat en la 
seva exposició. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
11.- MOCIÓ DEL GRUP DE CONVERGÈNCIA I UNIÓ REBUTJANT LA 
IMPUGNACIÓ I SUSPENSIÓ DE LA NORMATIVA SOBRE LA POBRESA 
ENERGÈTICA. 
La pobresa energètica és una situació de desemparament en què es troben moltes 
llars com a conseqüència de la precarietat econòmica de moltes famílies que 
pateixen la crisi i es veuen incapaces de fer front al pagament de la factura 
energètica dels seus habitatges al trobar-se a l’atur, en una situació de 
sobreendeutament o de manca d’ingressos suficients per arribar a final de mes. 
Aquesta situació de vulnerabilitat que afecta a moltes persones els planteja haver 
d’escollir quines són les despeses prioritàries per a la seva subsistència renunciant 
a l’alimentació o a un habitatge amb una temperatura mínimament adequada per 
fer a les temperatures del hivern. 
Segons el setè estudi elaborat per la Creu Roja des de l’Observatori de 
Vulnerabilitat titulat “L’impacte de la crisi a la salut de les persones”, gairebé un 
vint per cent de persones realitza menys de tres àpats diaris per motius econòmics 
i com a dada rellevant constata que “la proporció de persones en situació 
vulnerable amb dificultats per mantenir la seva llar a una temperatura adequada ha 
augmentat en un 20% en els últims tres anys”. 
Segons l’IDESCAT, un 11% de les llars catalanes –és a dir, 300.000 famílies– poden 
tenir problemes per mantenir a casa seva una temperatura adequada aquest 
hivern, amb els riscos associats pels més vulnerables com són els infants, els 
malalts crònics o la gent gran. Fins ara 895 famílies s’havien acollit a les garanties 
ofertes pel decret i a partir d’ara es poden trobar en que se’ls talli la llum o el gas a 
l’hivern en cas de retard o d’impagament. 
Des de la Comissió i el Parlament europeus s’ha instat als Estats membres a 
adoptar mesures per protegir als consumidors més vulnerables i a lluitar contra 
aquest fet que va associat a d’altres situacions com l’atur o la lluita per conservar o 
accedir a un habitatge digne. En aquest sentit, el Govern de Catalunya després de 
reunir-se amb la Taula d’entitats del Tercer Sector Social de Catalunya va aprovar 
el Decret Llei 6/2013, ratificat pel Parlament, pel qual es modificava el Codi de 
Consum de Catalunya per garantir que no es pugui interrompre el subministrament 
energètic deixant sense calefacció als consumidors més vulnerables i prohibint la 
desconnexió durant els mesos d’hivern.  
La Generalitat va aprovar la norma amb l'objectiu que es fes efectiva la moratòria 
amb la qual no es pugui tallar ni la llum ni el gas a aquelles famílies en situació de 
vulnerabilitat entre els mesos de novembre i març. 



La interposició d’un recurs d’inconstitucionalitat pel Govern de l’Estat contra la 
normativa catalana fa que moltes famílies que s’havien acollit a les condicions que 
regulen el Decret vegin vulnerat els seus drets socials. El text normatiu que ha 
estat impugnat també determina els mecanismes d’intercanvi d’informació  entre 
empreses subministradores, administracions, entitats socials i usuaris sobre tarifes 
socials, ajuts i mesures per fer front a la pobresa energètica. 
La interposició d’aquest recurs no és un fet aïllat sinó que respon a la voluntat de 
litigiositat impulsada per un govern espanyol insensible a mitigar les situacions de 
desemparament provocades per la crisi econòmica, cercant només la 
recentralització de competències i vulnerant l’autogovern i l’autonomia local.  
Per tot el que s’ha exposat el Grup Municipal de Convergència i Unió proposa al Ple 
l’adopció dels següents 
ACORDS: 
PRIMER.- Donar suport al Govern de Catalunya perquè formuli al·legacions davant 
l’admissió a tràmit del recurs d’inconstitucionalitat formulat pel Govern de l’Estat  
contra la normativa en matèria de consum aprovada pel Parlament de Catalunya i 
la suspensió automàtica de l’aplicació de la normativa per un termini de cinc mesos. 
SEGON.- Expressar el rebuig al posicionament del Govern de l’Estat ja que, 
malgrat els requeriments comunitaris, no ha formulat cap normativa en matèria de 
protecció dels consumidors més vulnerables afectats per una situació de pobresa 
energètica. 
TERCER.- Demanar al Tribunal Constitucional que resolgui amb celeritat i aixequi 
la suspensió del Decret Llei 6/2013 ja que deixa als consumidors més vulnerables 
en una situació d’indefensió en que es poden veure afectats per la interrupció del 
subministrament energètic en l’època climàtica més freda de l’any. 
QUART.- Donar coneixement dels acords al Govern de la Generalitat de 
Catalunya, al Parlament de Catalunya, a l’Associació Catalana de Municipis i 
Comarques (ACM), a la Federació de Municipis de Catalunya (FMC), al Síndic de 
Greuges, a l’Agència Catalana del Consum, a l’Organització de Consumidors i 
Usuaris i a les entitats d’aquest municipi que vetllen pels drets dels consumidors. 
 
INTERVENCIONS 
El Sr. Josep Carreras, CiU, presenta la moció i diu que abans de fer la lectura del 
text de la  moció voldria recordar que el Tribunal Constitucional ha suspès la 
reforma de la llei del codi de consum de Catalunya aprovada en el Parlament de 
Catalunya.  
La normativa catalana prohibia a les companyies subministradores tallar la llum i 
el gas durant els cinc mesos d’hivern (de novembre a març) a les persones amb 
pocs recursos, però el Govern de l’Estat argumenta que envaeix competències 
estatals en matèria de regulació. 
El més trist de tot això és que per part del govern de l’Estat no s’ha presentat cap 
alternativa. Tot seguit dona lectura a la moció 
La Sra. Glòria Massagué, PSC, intervé tot dient que: Direm per endavant que 
votarem a favor de la proposta, però no pel que ha representat el decret en sí, sinó 
perquè creiem que el recurs presentat pel govern de l’estat contra la normativa 
catalana, desautoritza, deslegitima i  treu potestat a les decisions preses pels 
governs autonòmics. 
De fet el que proposa el decret és un aplaçament  o moratòria del deute però  en 
cap cas és una condonació o un compromís a parlar i pactar convenis amb les 
empreses subministradores. Tal com han reclamat diverses entitats socials i el 
Síndic de Greuges.  
Emulant al Sr. Carreras i com que li agrada tant el refranero popular això és “Pan 
para hoy y hambre para mañana”. 
A més per poder acollir-se al decret s’havia de tenir una situació veritablement molt 
precària. El decret diu textualment: “El total d’ingressos de la unitat familiar en cap 
cas pot sobrepassar tots els conceptes de l’indicador de la renda de suficiència, 
incrementant en un 30%per a cada membre de la unitat a partir del 3r. També diu 



que per determinar si es supera aquet límit es comptabilitzaran els ingressos que es 
rebin en concepte d’ajuts socials. 
Cal aclarir que l’indicador de renda de suficiència està aquest any 2014 en 569,12 € 
mensuals i que la majoria de famílies en aquesta situació reben ajuts socials dels 
serveis municipals i per tant també els hi compta a l’hora de computar ingressos. 
Les famílies també han d’acreditar que no hi ha possibilitat de reducció en la 
despesa i  que tenen contractada la modalitat de tarifa social.  
Però per poder accedir l’anomenada tarifa social calen també uns requisits: 

• Tenir contractada una potència inferior a 3KW 
• Ser major de 60 anys i percebre la pensió mínima, també pensions per 

incapacitat permanent o per viudetat  
• Famílies nombroses 
• Famílies amb tots els membres a l’atur. 

És a dir, tot plegat una mica complicat i per tant tal i com vostè ha dit en la seva 
intervenció, de les possibles 300.000 famílies de moment només s’han acollit 895. 
Aquí a Castellar 3 són les famílies que s’han emparat al decret. I amb  el greuge  
que ara  tenen el deute acumulat i la situació econòmica no els ha canviat gaire. 
En definitiva el Parlament va aprovar un decret que podia donar una resposta 
momentània però no una solució definitiva i estructural que protegís a les persones. 
Dit tot això també aprofito per explicar , a més alguns grups municipals també 
m’ho ha demanat en alguna ocasió, les ajudes que s’ha donat per aquests 
conceptes des del serveis socials municipals , abans i després del decret.  
L’any 2012 ....................  6.296 repartits en 57 unitats familiars 
L’any 2013 ................... 17.947 repartits en 122 unitat familiars 
L’any 2014................... 21.180 repartits en 159 famílies i només fins el mes 
d’octubre.  Estimo que aquest import augmentarà uns 4.000 € al finalitzar l’any 
Aquestes dades s’explicaran també en proper consell sociosanitari del mes de 
desembre.  
I finalitzo tornant a repetir que donarem suport a la moció perquè estem d’acord 
amb els acords formulats a la proposta, i no pròpiament amb el contingut del 
decret ni amb el que ha suposat. 
Per l’Altraveu el Sr. Marc Serrà intervé tot dient que la a vulneració de drets 
humans fonamentals s’ha convertit en quelcom tristament habitual a Catalunya. A 7 
anys des de l’esclat de la bombolla immobiliària, els efectes de la crisi segueixen 
augmentant, condemnant a la pobresa a una part important de la població. 
Catalunya encapçala els tristos rànquings i s’ha convertit en una de les Comunitats 
Autònomes més afectades per la crisi, amb més de 272.000 llars on tots els seus 
membres estan a l’atur, de les quals 95.100 no perceben cap ingrés. Desconeixem 
quines són les xifres al nostre municipi, però amb una taxa d'atur que no baixa de 
les 2000 persones, no creiem que siguin gaire esperançadores malauradament. 
Aquesta emergència social és especialment greu en l’àmbit de l’habitatge. El 
nombre de procediments d'execució hipotecària no para de pujar, comportant en 
molts casos la pèrdua de la llar i la condemna a un deute impagable amb les 
entitats financeres. Igual de greu són els casos on ens trobem amb famílies amb 
dificultats per fer front al pagament del lloguer. El nombre de desnonaments per 
impagament del lloguer també és una xifra que augmenta any rere any. 
Aquest panorama es veu agreujat per l’existència d’un mercat privat de lloguer 
escàs, car i altament especulatiu i per la manca d’un parc d’habitatge social que 
permeti reallotjar a les famílies afectades. A Castellar el parc d'habitatges de 
lloguer social és pràcticament inexistent, mentre tenim un insultat nombre de pisos 
buits, la majoria d'ells propietat d'entitats financeres rescatades amb diners públics. 
I estretament relacionat amb tota aquesta situació, ens trobem davant l'alarmant 
creixement de la pobresa energètica. Des de 2008, el rebut de la llum ha pujat un 
60% i el de l’aigua en el cas de Castellar, l'increment es situa per sobre del 80%. 
Aquests fets provoquen que moltes llars no poden assumir la despesa de mantenir 
l’habitatge a una temperatura adequada. L’emergència de la pobresa energètica ha 
provocat que sorgeixin nous espais de defensa dels drets més fonamentals, com la 



proposta d'ILP per fer front a l'emergència habitacional i la pobresa energètica, 
impulsada per l’Aliança contra la Pobresa Energètica, la Plataforma d'Afectats per la 
Hipoteca i l'Observatori DESC, proposta a la que L'Altraveu dóna ple suport, i 
aprofitem per recordar la manca de definició de Convergència i Unió al Parlament 
sobre el tema, o alguna referència en aquesta moció. 
I davant d'aquesta greu situació cal recordar els grans beneficis obtinguts per 
entitats financeres i empreses de subministraments. Santander, BBVA, Caixabanc, 
Popular i Sabadell van sumar més de 7mil 500 milions d'euros de beneficis el 2013, 
la mateixa xifra de beneficis que sumaven Endesa, Gas Natural-Fenosa, Iberdrola, 
EON Espanya i EDP durant els tres primers trimestres del mateix any. Sense oblidar 
que des que va començar la crisi, les administracions públiques han transferit al 
voltant de 165.000 Milions d'€uros a les entitats financeres, sense demanar res a 
canvi. 
La població afectada no pot esperar més, ja que hi ha literalment “vides en joc”. Els 
poders públics tenen l’obligació de legislar per garantir drets fonamentals, a tots els 
nivells de l'administració, també als nostres Ajuntaments. De no ser així, ens 
trobarem davant d'un increment de la pressió social per a que es garanteixin 
aquests drets fonamentals, i es produeixin canvis reals i efectius. 
En aquest sentit, instem a l'equip de govern, que mitjançant la Taula d'Inclusió 
Social s'elabori un Pla Local contra la pobresa energètica de forma immediata, on 
s'estableixin els protocols i les actuacions a portar a terme per part de l'Ajuntament 
per garantir el subministrament d'un mínim vital d'aigua i energia per aquelles llars 
amb greus dificultats econòmiques. També els instem a signar convenis amb les 
empreses subministradores de gas i electricitat perquè no tallin els 
subministraments en cas d'impagament, sense haver-ho notificat prèviament a 
l'Ajuntament i haver permès l'actuació de servei socials i assistencials per tal de 
resoldre la situació. 
D'altres mesures que es poden aplicar des de l'Ajuntament són la implementació 
d'accions i recursos per fomentar l'estalvi i l'eficiència energètica de les llars i la 
reducció del consum d'aigua, realitzar estudis de l'evolució de la pobresa energètica 
al municipi, o establir sistemes de bonificacions, i tantes d'altres que poden sorgir a 
partir d'un treball conjunt entre els grups municipals, els agents socials i econòmics 
i les pròpies empreses distribuïdores de serveis energètics bàsics. 
Així doncs, estem a favor de suport a la Govern de Catalunya per a que presenti 
recurs, d'expressar el nostre rebuig al Govern español i de demanar al Tribunal 
Constitucional que s'espavili en dictar sentència, però no podem estar-nos de 
recordar que des d’aquí també podem fer molt per evitar aquestes situacions de 
vulneració dels drets fonamentals. 
El nostre vot serà a favor de la moció. 
Pel PP el Sr. Antonio Carpio,  diu que tot i no estar en total acord amb l’exposició 
de motius feta pel grup de CiU  a la moció, el PP de Castellar sempre ha estat i 
estarà al costat de les persones i qualsevol mesura que es prengui per pal·liar les 
dificultats que pateixen els més desafavorits sempre  s’ha tingut en consideració, 
així doncs la proposta que sens presenta està en aquesta línia d’evitar que les 
persones mes vulnerables no es vegin afectades per la interrupció del 
subministrament energètic en l’època climàtica més freda de l’any. Per tant el 
nostre vot serà a favor. 
S’obra un torn de replica amb el Sr. Josep Carreras que diu que en la presentació 
d’aquesta moció, i en el seu redactat, el nostre grup municipal només vol deixar 
constància del absolut desacord al respecte de que el Govern de l’Estat i el Tribunal 
Constitucional han aturat una normativa aprovada pel Parlament de Catalunya per 
garantir que en els mesos d’hivern (de novembre a març), els consumidors més 
vulnerables, tinguin garantit el subministrament energètic. I el govern de l’Estat no 
ha presentat cap alternativa. 
Torna a intervenir la Sra. Glòria Massagué per recordar que el vot favorable a la 
moció és perquè estem totalment d’acord. 



El Sr. Josep Carreras, CiU,  torna a intervenir per dir que som conscients del 
suport que es dona des dels ajuntaments a les famílies amb pocs recursos. En el 
cas de Castellar ens hem reunit vàries vegades amb vostè per canviar impressions 
al respecte de la tasca que dur a terme la seva regidoria. Sempre hem tingut la 
confiança de que les coses s’estan fent correctament. Però, insistim, la nostra 
moció, tot i que acceptem que sigui raonable el que vostè comenta al respecte de 
que per aconseguir la garantia de subministrament potser es demanaven molts 
condicionants, el que volem tornar a repetir és que la moció que presentem només 
té l’objectiu de deixar constància del posicionament del Govern de l’Estat i el 
Tribunal Constitucional vers al decret llei 6/2013 ratificat pel Parlament de 
Catalunya.  
Per acabar intervé el Sr. Alcalde per dir que les dades han estat claríssimes, 
malauradament al final en qui acaba repercutint i assumint  el cost dels 
subministres que es deixen de pagar durant un període de temps, som els 
Ajuntaments, però el problema és que aquestes persones que s’ha pogut acollir 
continuen tenint el deute, duent 5 mesos no hauran pagar, però el sisè més li 
tallaran , i es aquí on novament hauran d’intervenir els serveis socials municipals.  
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
11.- MOCIÓ DE L’ALTRAVEU PER DEMANAR LA RETIRADA DEL PROJECTE DE 
CONNEXIÓ DE SATINA A LA XARXA DE CLAVEGUERAM I MESURES PER 
EVITAR ABOCAMENTS 
 
El Sr. Dani Sagrera,  per l’Altraveu dona lectura a la proposta. 
ATÈS que hi ha constància que la fabrica de la Satina ha estat realitzant 
abocaments d'aigües residuals irregulars al riu Ripoll de forma reiterada. 
ATÈS que actualment la Satina té la obligació de depurar les aigües que utilitza i 
retornar-les al riu amb  uns paràmetres de qualitat mínims establerts. 
ATÈS que Satina capta aigua de fonts pròpies, provinents del sistema hídric del riu 
Ripoll. 
ATÈS que la solució proposada per l’equip de govern per tal d'evitar els abocaments 
irregulars de la Satina al riu, consisteix en la connexió de la indústria a la xarxa de 
clavegueram municipal, per tal de recollir les seves aigües residuals i tractar-les a 
la depuradora municipal. 
ATÈS que en el cas d'aplicar la solució de l'equip de govern, es produiria una 
disminució important del cabal circulant en superfície del riu Ripoll en el tram entre 
la indústria i la depuradora municipal. 
ATÈS que existeixen estudis anteriors, que desaconsellen la realització de la 
connexió de la Satina amb la xarxa de clavegueram municipal, degut a la manca de 
capacitat de la depuradora municipal per poder assumir el gran volum d'aigües a 
tractar. 
ATÈS que segons informa el regidor de medi ambient, la depuradora municipal en 
aquests moments pot assumir els volums d'aigua a tractar provinents de la Satina, 
degut a que està treballant per sota de la seva capacitat màxima per la baixada de 
l'activitat industrial al poble. 
ATÈS que aquest el fet anterior pot ser puntual i és circumstancial, provoca una 
gran incertesa en el cas d'un augment de l'activitat industrial o del consum d'aigua, 
incertesa que no es resolt amb la previsió de la construcció de la depuradora de 
Can Bages, de la que no coneixem la previsió de construcció ni la seva capacitat 
prevista. 
ATÈS que si es realitza la connexió amb la xarxa de clavegueram, i l'empresa Satina 
segueix fent abocaments irregulars d'aigües residuals incomplint els paràmetres 
permesos de qualitat, aquestes aigües hauran de ser tractades per la depuradora 
municipal. Atès el cas de no poder tractar correctament a la depuradora municipal 
les aigües rebudes, la responsabilitat per possibles abocaments al riu amb 
paràmetres de qualitat incorrectes és de l'Ajuntament. 
ATÈS que l’Ajuntament no té cap obligació de tractar les aigües de Satina. 



A L’Ajuntament Ple es proposa l’adopció dels següents: 
ACORDS: 
PRIMER.- Que l’equip de govern descarti la connexió de la indústria de la Satina a 
la xarxa de clavegueram municipal, per tal de recollir les seves aigües residuals per 
tractar-les a la depuradora municipal. 
SEGON.- Que l’equip de govern faci tot el que calgui perquè Satina retorni l’aigua 
que ha captat del riu en les condicions i paràmetres que marca la llei. Establir un 
pla de control constant dels abocaments de la Satina al riu, per tal d'evitar i 
detectar de forma precoç possibles abocaments irregulars al riu. 
TERCER.- Que la informació sobre els abocaments irregulars de Satina o d’altres 
empreses es facin públics a través dels mitjans de comunicació municipals, i no 
s’amaguin als vilatans que poden estar utilitzant aquestes aigües per usos d’horta o 
altres aigües avall de l'abocament del riu. 
 
INTERVENCIONS 
El Sr. Aleix Canalís,  PSC, en primer lloc diu votaran en contra de la moció perquè 
la considerem prematura, indocumentada, sensacionalista, i pel fet que no porta 
cap base solida a nivell tècnic, econòmic o medi-ambiental que la sustenti.  
Un cop mes han fet passar el carro davant el bous, i no han donat temps als tècnics 
i especialistes en la matèria per valorar la idoneïtat o no d’una hipotètica connexió 
de grau SA a la depuradora municipal no fa deu anys, sinó en l’actualitat. A més a 
més el més sorprenent de tot és que malgrat demanar informació sobre la matèria 
el dia 12 de novembre i havent-la rebut el dia 21, votés ja van entrar el dia 18 una 
moció demanant que es descarti la hipotètica connexió.      
Intervé per CiU el Sr. Lluís Bacardit. La setmana passada, en la sessió informativa 
prèvia al Ple, el grup Municipal de l’Altraveu ens feia arribar aquesta moció que, 
crèiem, posa sobre la taula un tema rellevant i força transcendent que afecta a 
diferents actors i a la població en general i què desconeixíem.  Una vegada vista 
vam recavar informació al regidor senyor Canalís, que ens la va donar abastament. 
Vam constatar que hi ha informes, estudis i avaluacions que estan en marxa i què 
no hi ha cap decisió presa sobre el tema.  
Un cop analitzat creiem que és un tema sobre el qual ens manquen més dades i 
falta avaluar els anàlisis que se’n puguin fer de les mateixes. També recavar que es 
treballi conjuntament amb altres entitats, com per exemple l’Agència Catalana de 
l’Aigua.  
Per tot el que hem exposat el nostre grup votarà abstenció i demana, a l’equip de 
Govern, que agafi el compromís d’informar i tenir en compte a tots els grup 
municipals abans de prendre un decisió definitiva. 
Pel PP el Sr. Victor Martos, diu que trobem que aquesta moció és precipitada, per 
la manca de documentació, demanem que la retirin per fer-ne un estudi mes acurat 
i després tornar-la a presentar el mes de desembre. En tot cas instem a les 
autoritzats a que actuïn en cas que es cometin irregularitats, però en cap cas hem 
de fer de jutges ni de botxins. 
S’obra un torn de replica amb el Sr. Dani Sagrera, comenta que pot entendre que 
el grup de CiU i el grup del PP no votin a favor perquè els hi sembli que no han 
participat, però el que no puc entendre son els arguments del PSC, des d’abans de 
l’estiu que es te coneixement d’aquests abocaments, en reunions mantingudes amb 
el regidor de medi ambient se’ns va informar que se’n tenia coneixement i que es 
buscaria una solució, ha passat en escreix  el temps i no s’ha fet cap actuació al 
respecte.  
Pensem que es un fet denunciable, s’està fent un abocament important al riu i no 
es fa res al respecte per evitar-lo, hi ha unes normatives que s’han de complir. 
El Sr. Aleix Canalís, PSC, contesta dient que si estem a sobre en aquesta situació. 
Si s’ha  presentat aquesta moció es perquè hi ha hagut plena informació del que 
s’estava intentant fer per solucionar aquest problema; les competències 
d’abocament a llera no recauen sobre l’Ajuntament, recauen sobre l’ACA  i és 
aquesta la que te la potestat d’obrir, tancar, sancionar etc.. L’Ajuntament com 



administració mes propera som els que parem el cop, i la nostra funció és informar 
quan algun hortolà o veí, ens avia que el color del riu no és el que tocaria. Vostè és 
conscient  que el permisos d’abocament que te Satina al riu son el que son, i els 
paràmetres en els que poden abocar moltes vegades estan dins dels correctes i no 
estan vulnerant cap llei, per tant nosaltres actuem amb un principi de prudència. 
També dir que en data 2008 es va demanar a l’Agència Catalana de l’aigua que ens 
faci part interessada de tots els expedient sancionadors  que s’obrin, tant sigui per 
temes d’aigua o fums, contra Satina.  
També intervé el Sr. Dani Sagrera, Altraveu, per dir que potser una solució seria 
fer un control de l’aigua a Satina, és a dir si tenim coneixement de que Satina 
aboca és per iniciativa ciutadana, perquè la gent avisa.  D’acord que hi ha un marc 
legal i que s’ha de complir, però el no fer res es inoperància. 
Contesta el Sr. Aleix Canalís , PSC, diu que s’informarà dels passos que es 
portaran a terme. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA NO FOU APROVADA, AMB EL SEGÜENT RESULTAT: 
           Vots a en contra: QUINZE (15) dels regidors del PSC i PP 
           Vots a favor      : DOS      (  2) dels regidors de l’Altraveu 
           Abstencions:     : QUATRE ( 4) dels regidors de CiU 
 
 
12.- ASSUMPTES SOBREVINGUTS 
12.- No n’hi ha  
 
13.- PRECS I PREGUNTES 
Intervé la Sra. Bea Garcia: 
És la segona vegada en tres mesos que ens veiem obligats a plantejar una 
pregunta sobre la tinença responsable d’animals al nostre municipi. 
Davant la proliferació al nostre municipi de gossos potencialment perillosos que es 
crien, cedeixen i/o comercialitzen al marge dels circuits establerts, sense tenir en 
compte les disposicions legals vigents al respecte. 
Davant el greu atac sofert no fa gaire per un gos que es trobava dins del seu 
domicili, on un parell de gossos potencialment perillosos van entrar i van ferir 
greument. 
Davant la laxitud i inoperància de l’equip de govern a l’hora de fer complir les  
disposicions legals pel que fa a la tinença responsable d’animals, i en aquest cas 
específic la tinença de gossos potencialment perillosos. 
El nostre grup municipal vol saber: 
1) Per quin motiu es no fa complir la llei que determina les condicions i tinença de 
gossos potencialment perillosos ?.       
2) Per què desprès d’una greu agressió, es dóna ordre a la gossera de retornar 
aquells animals al seu propietari, sabent que no compleix cap dels requisits 
pertinents per a tenir un gos d’aquestes característiques, com ara l’assegurança de 
responsabilitat civil, el xip d’identificació de l’animal.  
3) Perquè s’amonesta verbalment i es multa ancians que porten sense lligar gossos 
tant o més vells que ells i que amb prou dificultats podrien allunyar-se 2 o 3 metros 
de l’amo i en canvi es fa la vista grossa davant dels joves que exhibeixen gossos 
potencialment perillosos sense lligar, sense morrió i sense complir cap  ni un dels 
requisits pertinents per a la tinença responsable d’aquests animals?.  
4) Hem d’esperar a tenir l’agressió a una persona per tal de tornar a escoltar el seu 
“mea culpa”, quan ja sigui massa tard per a qui li hagi tocat?. 
5) Tanmateix, en el Ple de setembre l’Alcalde va dir que s’havia personat com a 
acusació particular pel desenvolupament dels fets que varen acabar amb la mort 
del cavall, podríem saber a quin jutjat va cursar aquesta denúncia?. 
Contesta el Sr. José Leiva,  PSC, dient que moltes d’aquestes preguntes ja van ser 
respostes a l’associació  ADA de Castellar. També dir que no és cert que no és cert 
que no es faci complir la llei i el que preveu la ordenança de l’Ajuntament, de fet la 
mateixa normativa preeu que el propietari disposarà del termini d’un mes per 



sol·licitar la llicència a partir de l’endemà de rebre la notificació corresponent, val a 
dir que per la raça que és ja ho hauria d’haver fet sense el requeriment, i que en el 
moment que sol·liciti la llicència haurà de portar l’assegurança, el xapatge, entre 
altres documents. 
Per que fa a la segona pregunta dir que en primer lloc es demanaven disculpes per 
l’errada en l’entrega d’un dels dos gossos. El xapatge  és obligatori abans dels tres 
mesos, però van donar per bona la informació que ens va donar el propietari del 
gos que va assegurar que el veterinari havia dir que tenia fins a 6 mesos de temps 
per fer-ho. 
No obstant això i vistos els dubtes expressats per l’ADA respecte a l’edat màxima 
per xapar un gos, sens ha informat que cal fer-ho abans dels tres mesos , Mes enllà 
d’aquesta errada l’expedient segueix el seu tràmit i que se’n derivaran les sancions 
pertinents. 
Sobre la tercera pregunta dir que no es fan distincions entre persones grans o 
joves, el que s’intenta fer sempre és una tasca pedagògica informant als ciutadans 
de les obligacions que comporta ser responsable d’un animal de companyia. 
A la quarta pregunta dir que la afirmació que es fa és totalment subjectiva, i val a 
dir que un gos potencialment perillós o no, estigui documentat no treu risc que 
pugui atacar a algú, no oblidem que es tracta d’un animal. 
A la darrera pregunta dir que ni l’Ajuntament ni Seprona la van presentar perquè 
no es podia encabir la pregunta dins de cap tipus penal, i es van cursar denuncies 
administratives  davant la conselleria corresponent de la Generalitat. 
 
I no havent-hi cap cas més assumptes a tractar, essent un quart d’onze de la nit, 
s’aixeca la sessió de la qual s’estén la present Acta que signa com a fedatari 
d’aquests acords el Secretari amb el vist-i-plau del  Sr. Alcalde. 


